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Kuuldused, et Elvas 
asuv elektroonikate-
has palkab võõrtöö-
lisi on pälvinud ka 
üle-eestilise meedia 
tähelepanu ja tekita-
nud palju küsimusi, 
et kas siis meie oma 
inimesi enam ei va-
jatagi.

Sirje Veldi

Tegelikult on Enics Ees-
ti AS olnud kogu aeg üsna 
rahvusvaheline ettevõte – 
augustis töötas siin kahek-
sa slovakki – kuid korraga 
ligi 40 välismaalase tööle-
kutsumine on erandlik siis-
ki ka Enicsile.

Ettevõtte personalijuht 
Elina Kallas selgitab ette-
võtte töötajate värbami-
se põhimõtteid ja ütleb, et 
võõrtöölised tulevad Elvas-
se Enicsi Slovakkia ja Root-
si tehastest ajutiselt, kuni 
aasta lõpuni. Töötasu mak-
sab neile saatja firma, ela-
mise maksab kinni kutsuja 
ehk siis Enics Eesti AS. Ma-
jutamiseks on firmal sõlmi-
tud soodsad lepingud Tar-
tu majutusasutustega.

Seega pole tegu mitte 
odava tööjõu värbamisega 

arengumaadest, kes jäävad 
siia alatiseks elama, nap-
sates ära niigi nappe töö-
kohti, vaid korporatsiooni-
sisese tööjõu liikumisega. 
Sel nädalal tuli tööle neli 
rootslast ja viis slovakki ja 
nii lisandub neid igal näda-
lal, kuni aasta lõpuni.

Septembri alguses tõusis 
järsult tellimuste arv ja te-
hasel tekkis vajadus kiires-
ti värvata 80 inimest.

“Kui meil on vaja võim-
sust tõsta, kuid seda po-
le võimalik teha üleöö, siis 
otsime võimalusi, kuidas 
saada siia seda ressurssi, 
antud juhul siis inimesi, et 
klientide vajadusi rahulda-
da,” ütles Kallas. “Kui meil 
on praegu tööl 640 ini-
mest, siis aasta lõpuni va-
jame tööle veel umbes 60 
inimest. Kokku 35-40 ini-
mest tuleb ajutiselt appi 
meie oma tehastest Slovak-
kiast ja Rootsist. Meie suh-
ted klientidega on pikaaja-
lised ja baseerivad usaldu-
sel. Seega peame lihtsalt 
leidma võimalused, kuidas 
tagada kõrgendatud telli-
muste täitmine.”

Kallase sõnul polnud 
lihtsalt võimalik nii kiiresti 
ja nii palju leida kohapealt 

sobivaid inimesi. Enicsi 
tootmistöötajate keskmi-
ne profiil on 30-34aasta-
ne kahe lapsega naisterah-
vas, kellel on hea silmanä-
gemine ja kellele sobib ru-
tiinne püsitöö. Samasugu-
se profiiliga töötajad sobi-
vad ka paljudesse teistesse 
ettevõtetesse ning seetõttu 
neid napibki.

Kallas ruttab täpsusta-
ma, et profiil tähendab se-
da, et on tüüpiline inime-
ne, kes tootmisse sobib, 
kuid ei tähenda, et värba-
misel oleks mingeid pii-
ranguid või diskrimineeri-
mist. Praktika paneb pai-
ka, kes on sobilikum, kes 
mitte. Kallase sõnul sobib 
töö rohkem naistele see-
tõttu, et neil on püsivust ja 
füüsiliselt väiksemad käed, 
mistõttu nad saavad kom-
ponentide plaadile paigu-
tamisega paremini hakka-
ma.

Iga kuu värbab Enics 
Eesti 40 inimest ja ette-
võttest lahkub umbes 11-
12. Seega arvestab firma, 
et keskmiselt tuleb kuuga 
juurde umbes 30 uut töö-
tajat.

“Meie värbamisvajadus 
on praegu kõrge, umbes 40 

inimest kuus, täpselt nii-
palju suudame koolitada,” 
ütles Kallas ja tõdes, et ku-
na kandideerijaid on vähe, 
on raskusi juba inimeste in-
tervjuule saamisega. Pea-
mised põhjused, mis takis-
tavad inimestel tööle tulla, 
on asukoht ja töötasu, mis 
olenevalt saavutatud kom-
petentsitasemest on 5000 
kuni 10000 krooni kuus. 
Kui inimene peab lihtsalt 
selleks, et tööl käia, kulu-
tama tuhat krooni ainult 
sõidule, siis otsib ta omale 
esimesel võimalusel kodu-
lähedasema töökoha.

“Ettevõte enam ei fi-
nantseeri töötajate vedu, 
kuna tegemist on üldkulu-
ga. Me konkureerime glo-
baalsetel turgudel koos 
Aasia riikidega ja meil ei 
ole lihtsalt võimalik kasva-
tada püsikulude baasi, sest 
see jaotatakse toote hinna-
le ja mingil hetkel me liht-
salt ei oleks enam konku-
rentsis,” selgitas Kallas.

Kõige sagedasemad töölt 
lahkumise põhjused ongi 
Kallase sõnul palk ja asu-
koht.

“Väga ootaks aktiivse-
malt riigipoolset sekku-
mist, kuidas ääremaades 

korraldada transport nii, 
et inimesed saaksid käia 
tööl,” ütles Kallas. “Loomu-
likult ei ole siin kiireid la-
hendusi ja kindlasti ei saa 
oodata ettevõtete otsetoe-
tamist. Huvi probleemiga 
tegelda küll on, kuid tegu-
deni ei ole veel jõutud.”

Kallase sõnul on olnud 
tagasihoidlik ka koostöö 
Töötukassaga, kellelt Lõu-
na-Eesti suurima tehase 
personalijuht ootaks märk-
sa tõhusamat koostööd. 
Enics on omaltpoolt pingu-
tanud ettevõtte tuntuse ni-
mel.

“Seal on väga hästi nä-
ha, et tegelikult pole sel-
les töös midagi keerulist, 
kindlasti ei tohi olla takis-
tuseks arvamus kõrgetest 
kompetentsinõuetest,” üt-
les Kallas. “Meil on sõbra-
likud inimesed. Me ei saa 
olla omas valdkonnas töö-
tasude osas liider, kuid pa-
kume stabiilsust, väga kor-
ralikku rahvusvahelist töö-
keskkonda, kus hoolitakse 
inimese tervisest. Meil on 
puhtad ruumid, doteeritud 
söökla, hea töökeskkond. 
Meil võib inimene ikka kin-
del olla, et palgapäev tuleb 
ja raha saab.”
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Konguta 
rahvamaja peab 
juubelit. Lk 2

Murumuna 
mihklikuu 
toimetamistest. Lk 3

Muinaslinnus ja 
plats müüdud

Rannu rahvamaja ta-
gusel platsil paar aas-
tat seisnud muinaslin-
nusele tehti viis pakku-
mist. Rõngu Valla Lehe 
andmetel ligi 250 000 
krooni maksma läinud 
vabaõhudekoratsioon 
oli müügis 1000 krooni-
se alghinnaga ja müüdi 
ühele eraisikule 5500 
krooniga.

K e s k k o n n a a m e t i 
nõudel pani vallavalit-
sus alghinnaga 19 000 
krooni müüki ka 130 
ruutmeetri suuruse ki-
viplatsi, millele pakku-
misi ei tehtud. Mõned 
aastad tagasi rajati plats 
100 000 krooniga.

“Lasksime üles võtta 
ja müüsime ühele era-
isikule 17 000 krooni 
eest maha,” ütles Ran-
nu vallavanem Maano 
Koemets. EPP

Kas hõimupäevast 
võiks saada uus 
riigipüha? Lk 7

Enics värbab välismaalasi 
Elvasse appi vaid ajutiselt

Alliku villa 
müüdud

4. oktoobril müüs 
Tartu Ülikool 2,7 mil-
joni krooni eest endise 
kirjanike liidu suvekodu 
Peedul MTÜ Laste Ravi-
kodu Seltsile.

Augustis üritas Al-
liku villa 1,7 miljoni 
krooniga ära osta pui-
duärimees Aivar Kokk, 
kes aga ootamatult te-
hingust loobus. Uus era-
isikust ostja pakkus pi-
sut kallimat hinda, kuid 
seegi tehing jäi katki, 
sest vahepeal oli Anne 
Daniel-Karlsenile pak-
kunud abi üks noor ees-
ti pere, kes oli valmis 
laste ravikodu seltsile 
maja ostuks pakkuma 
2,7 miljonit krooni, mil-
le ülikool rõõmuga vas-
tu võttis.

“Raha pole maail-
mast kadunud, ta tuleb 
ainult üles leida!” tõdeb 
Daniel-Karlsen. “Ju see 
idee oli siis nii vajalik, 
et tekkis uuesti võima-
lusi selle elustumiseks. 
Idee võitis ja ma olen 
täiesti kindel selles, et 
selles oli suur osa kõigil 
minu toetajatel!”

Nüüd jääb üle ai-
nult leida veel puudu-
vad miljonid. Daniel-
Karlsen pöördub uue 
üleskutsega kõigi poo-
le, kes teab kedagi, kes 
tunneks kedagi, kellel 
oleks soov selle idee el-
luviimisel abiks olla, et 
endisest Kirjanike Liidu 
suvekodust, Alliku vil-
last, saaks noorte hinge-
lise ja vaimse tasakaalu 
otsimise koht. EPP

Elina Kallas kutsub Enicsisse tööle. Foto: Sirje Veldi
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Konguta rahvamaja 
tegemisi pole masu 
väga seganud, ainult 
rahvast käib peoõh-
tutel vähem.

Milvi Kapaun

Konguta rahvamajal on 
vanust juba 80 aastat. Juu-
beliaastal tegutseb Kongu-
ta rahvamajas kümmekond 
huviringi: segakoor, Kon-
guta Kapell, segarahva-
tantsurühm Kavalik, mem-
mede tantsurühm Pihlako-
bar, laste laulustuudio, ko-
dutütarde ring, noortean-
samblid, majabänd Pint. 

Kõige staažikam on 
memmede tantsurühm 
Pihlakobar, kellel on kä-
sil 27. hooaeg. Paljudes Eu-
roopa riikides välisesine-
mistel käinud segarahva-
tantsurühm Kavalik tähis-
tab novembris 20. sünni-
päeva. Mõlema tantsurüh-
ma juhendaja, Kavaliku 
asutaja Kaie Tali on praegu 
staažikaim ringijuht.

Rahvamaja juhataja 
Meelis Külaots on põline 
kongutalane, kes on rah-
vamaja ringides kaasa löö-
nud juba poisieast. Tõsisem 
muusikategemine algas 
13-aastaselt trummimehe-
na ansamblis Pint. 2002. 
aastal rahvamaja juhataja 
ametisse asunud hakkaja 
kultuurijuht alustas lisaks 
olemasolevatele ringide te-
gevusele ka uute loomist. 
Kokku kutsuti Konguta Ka-
pell ning viimastel aastatel 
Kongutale kuulsust toonud 
segakoor, mis sai tuule tii-

badesse populaarsest tele-
saatest Laululahing ja või-
tis tänavu ka Viimsi jazz-
pop festivalil koos Tallin-
na Ülikooli Kammerkoori-
ga teise koha (esikohta väl-
ja ei antud).

“Kui alustasime, ei jul-
genud küll loota, et nii kau-
gele jõuame,” rääkis kooris 
tenorit laulev Külaots. “Pä-
rast Laululahingu saadet 
on meil olnud väga palju 
toredaid esinemisi. Ega su-
vel suurt puhata saa, esine-
misi on palju.”

Rahvamajas tegutseva-
test ringidest on Meelis Kü-
laotsa käealused noored 
ansamblimuusikud, alusta-
tud näiteringitöös on mo-
mendil loominguline paus. 
Uued tegevused on rahva-
majas käima pannud laste 
laulustuudio asutaja, lau-
luõpetaja Merilin Sinikal-
da, Konguta Kapelli eest-
vedaja June Kaaver ning 
segakoori esimene dirigent 
Piia Jõesaar. Konguta lau-
lustuudio kasvandik Marta 
Külaots laulab tänavu Lau-
lukarusselli poolfinaalis.

Rahvarohkeim üritus 
on Tartumaa memme-taa-
di lustitantsimine, mille 
1999. aastal algatas Maie 
Tarto.

“See on fantastiline üri-
tus! Vahvaid tantsumem-
mesid ja -taatisid on ala-
ti koos paarsada,” seletas 
Külaots. “Meie saali on või-
malik panna istuma kuni 
140 inimest, aga memme-
sid-taatisid mahub siia ka 
220.”

Vanas majas uus 
tehnika

1990. aastate lõpus alus-
tati rahvamaja välisfassaa-
di remonti, renoveerimi-
sel sai hoone uue katuse. 
Uus elektrisüsteem ja pui-
dust siseviimistlus valmis 
2007. aastal. Kuu enne juu-
belipidustusi sai rahvamaja 
uue lava- ja efektivalgustu-
se ning helitehnika. Uuen-
duste läbiviimiseks ja kont-
serttegevuse arendamiseks 
on koorivanema Jüri Lambi 
algatusel loodud MTÜ Kul-
tuuriselts Konguta Sega-
koor. Heli- ja valgustehni-
ka uuendamist toetas poo-
le miljoni krooniga PRIA.

“Kui inimene peole tu-
leb, siis ta tahab, et kõik ik-
ka kaasaegne oleks. Kor-
ralik heli- ja valgustehni-
ka annab peo ja kontserdi 
kvaliteedile palju juurde,” 
rääkis Külaots. “Et taotleda 
toetust kultuurielu aren-
damiseks ja oleks võimalik 
ka rohkem põnevaid küla-
lisartiste esinema kutsuda, 
asutasime segakooriga mit-
tetulundusühingu.”

Mis plaanis
Rahvamaja tegemisi on 

alati toetanud vallavalit-
sus, praegune majandus-
kriis kohalikku kultuurielu 
kriisi pole viinud.

“Vald ja volikogu toe-
tavad meid väga hästi, me 
ei ole pidanud palju pük-
sirihma praegu koomale 
tõmbama,” ütles Külaots. 
“Masuaeg andis aga tunda 
pidude korraldamisel. Ini-
mesed lugesid raha. Esime-

ne asi, kust hakatakse kok-
ku tõmbama, on meelela-
hutus. Iga kuu pidu ei saa, 
sest rahvas ei käi.”

Rahvamaja kõrval on 
valmimas multifunktsio-
naalne tänavavalgustuse-
ga parkla, kuhu paigalda-
takse ka korvirõngad ning 
märgitakse maha tennise-
väljak. Asfaltkate loode-
takse maha saada enne lu-
me tulekut.

Hubases rahvamajas 
kimbutab ringe ruumipuu-
dus, vajadus on spetsiaalse 
harjutusruumi järele.

“Poisid harjutavad üle-
val bändi, saalis käib rah-
vatants, kapell mängib 
köögis, eesruumis mängi-
takse piljardit ja lauamän-
gu – selline sigrimigri,” 
rääkis Külaots. “Plaanis on 
juurdeehitis, kus oleks kor-
ralik harjutussaal ja pee-
gelseinad, lisaks noorte-
keskus eraldi sissekäiguga. 
See on projektipõhine ette-
võtmine, mis on raha puu-
dusel praegu seisma pan-
dud.”

Rahvamaja juubeliks 
üles seatud fotonäituse 
rahvamaja ajaloost talletab 
Meelis Külaots arvutisse, 
et luua maja ajaloost korra-
lik digiarhiiv. See on peale 
juubelipidustusi muu hul-
gas ka kohaliku kultuuri-
loo uurimise ja säilitamise-
ga tegeleva rahvamaja ju-
hataja esimene tähtis ette-
võtmine.

15. oktoobril pidas Kon-
guta rahvas oma kultuuri-
templi 80. sünnipäeva koos 
ansambliga Fix.

Auväärses eas 
rahvamaja kipub 
kitsaks jääma

Hilja Keil, Konguta raamatukogu juhataja
Uue hoone projekt telliti äsja Berliinis arhitektidiplomi 
saanud Artur Kirsipuult, kelle ema oli Kongutast pärit. 
Maja plaan oli tolle aja kohta piisavalt moodne: kõr-
ged ruumid, osaliselt kahekordne, avar saal koos la-
va ja orkestriruumiga, einelaua ja jalutussaali pooltii-
vad, vestibüül riietusruumina, tagaosas kaks korterit. 
Seltsimajas korraldati hoidiste ja talumööbli valmista-
mise näidiskursusi, jõulude eel vorstitegemise õppe-
tunde. Tegutses puhkpill, rahva- ja peotants. Näiden-
deid käisid lavastamas külalislavastajad. Aktiivselt sä-
ras uhkes vormis kõigis ettevõtmistes vabatahtlik tu-
letõrjeselts.

Vilma Liiv, Konguta raamatukogu juhataja, 
ringijuht
1928. aasta sügiseks oli vundament valmis, teisel aas-
tal sai sõrestik katuse alla ja kolmandal, s.o 1930. aas-
ta sügiseks oli maja valmis. Tõsi küll, saalis sisetööd 
veel kestsid, kui esimesed asukad, Kõsse algkooli 52 
õpilast uue maja mugavustes koolitööd alustasid. Ava-
pidustusteks oli kava õpitud tuletõrje seltsi orkestril, 
hariduse seltsi segakooril ja näiteringil oli selgeks õpi-
tud H. Raudsepa näidend “Ameerika Kristus”. Deko-
ratsioonid valmistas kunstnik Gustav Raud, kes õp-
pis sel ajal veel Pallase kunstikooli viimasel kursusel. 
1930. aasta 30. novembril oli seltsimaja pidulik ava-
kontsert.

Õie Männamets
Kui alustasin tööd 1964. aasta mais, olid tuletõrjeins-
pektorid rahvamaja kinni pannud.
Ahjud kinni plommitud, elekter kogu majas kasuta-
miskõlbmatu, aknaraamid täiesti mädanenud, riide-
ruumis lava all oli pidevalt vesi. Kapitaalremont kes-
tis väga kaua. Selle remondi käigus jäime väga rahule 
Tallinna Teatrite Liiduga, kes tegi meie lava kaasaeg-
seks, neilt saime ka ilusad lavakardinad.
Puhkpilliorkestri mehed said tantsuõhtu eest kolm 
rubla kopikatega, maha arvestati tulu- ja lastetus-
maks, järgi jäi kaks rubla 97 kopikat. Pudel viina mak-
sis 2.57 ja 40 kopika eest sai veel sakuskat ka.

Juta Tigane
Käisin ise metsas puid 
toomas. Jäime Vapra-
mäe metsas pimeda 
kätte, auto jäi ka sisse. 
Oli lumine ja lopane. 
Autojuhiga siis kaheke-
si möllasime seal, et au-
tot välja saada! Tuli te-
geleda ka puude lõh-
kumise ja saagimise-
ga, see oli tavaline. Ise 
värvisime kultuurimaja 

põrandat. Ka koristaja Tonja oli abis. Vahva mutikene 
oli. Kui põrandat pesi, viskas pangetäie vett põranda-
le laiali ja siis läks pesemiseks. Sovhoosi direktori Hil-
lar Lambi eestvõtmisel toimus keskealiste klubi. Klubil 
oli põhimäärus, liikmepiletid ja -maks. Igal klubiõhtul 
valiti järgmiseks peoks peo peremees ja perenaine, kes 
mõtlesid välja järgmise õhtu teema. Lauad olid kaetud, 
salatid ja võileivad, söögid-joogid, klubis oli üle saja 
liikme. Töö maakultuurimajas on mulle väga südame-
lähedane olnud ja andis mulle eluks hea kooli. Maa-
rahvas on iga asja peale hakkaja. Rahvatantsu proovi-
le käidi hobusega kümne kilomeetri kauguselt. Talvel 
panime hobuse reega proovi ajaks kuuri alla. Puhkpil-
liorkestri proovi toodi Puhja mehed kohale lahtise veo-
auto kastis.

Milje-Küllike 
Muttik
Konguta rahvamaja oli 
1972. aastal vastre-
monditud, korraliku la-
vaga teatrietendusteks, 
filmide demonstreeri-
miseks ja ürituste kor-
raldamiseks. Sageda-
sed olid Otepää rahva-
teatri etendused Kal-
ju Ruuveni juhtimisel. 

Konguta filmihuvilised said enne teisi näha tolle aja 
uusi filme, nagu “Kevade” ja “Viimne reliikvia”. Meie 
väsimatu kinomehaanik Alfred Sepp võlus need filmid 
kinovõrgult meile. Vahva oli moedemonstratsioon koos 
Elva kaubamaja töötajatega, kes mannekeenidena tut-
vustasid Elvas müügil olevaid rõivaid. Sain teada, et 
pärast seda üritust tõepoolest rõivaste ost kaubamajas 
suurenes. Direktor Hillar Lambi unistuseks oli panna 
tööle puhkpilliorkester, mis täituski. Taidlusest võtsid 
agaralt osa ka sovhoosi peaspetsialistid. Tänu sovhoo-
si ja külanõukogu juhtide toetusele olime Tartu rajoo-
ni kultuurimajade töötulemuste põhjal pidevalt esiko-
hal. Soovin aastatelt vanale, kuid ikka noorena oleva-
le Konguta rahvamajale edu, õnne ja huvitavaid üritu-
si! Edasi, Konguta rahvamaja!

MEENUTUSI

Rahvamaja juubeliks näitust üles seades püüdis Meelis Külaots tuvastada tegelasi vanadelt fotodelt. Väljapanekul 
saab näha ka väärtuslikku fotojäädvustust rahvamaja nurgakivi panemisest 1928. aastal. Foto: Milvi Kapaun
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MIS JUHTUS

Murumuna lasteaias 
toimus septembris 
ulatuslik mihklikuu 
projekt “Igast Mikust 
sirgub Mihkel”.

Luule Juhanson ja  
Merje Jürisalu

Kolme nädala jooksul tut-
vustati lastele viljakasvatust 
ja teraviljatooteid, vaatami-
seks olid üles pandud näi-
tused teraviljadest ja põlle-
dest. Kuu lõppes mihklipäe-
val suure ühise leivapeoga.

Esimesel nädalal pan-
di Murumuna “käsitööpe-
sas” üles “seemnenäitus”. 
Lepatriinud, Jänkud ja Ka-
rukesed võtsid ette sõidu 
Hellenurme vesiveskisse. 
Teel peatuti logopeed Mai-
re Lembergi kodutalus, kus 
lapsed said viljapõllul teri 
ning põhku uudistada.

Hellenurmes, Elva jõe 
paisjärve ääres, seisis-
ki 129aastane mõisnike 
Middendorffide ehitatud 
vesiveski, naerusuine veski-
emand Mae Juske juba ves-
kitrepil ootamas. Rongkäi-
gul läbi vesiveski nelja kor-
ruse said lapsed aimu, kui-
das viljast jahu, tangu ja 
mannat saab ning maitsta 
omaküpsetatud leiba ehtsa 
maapiimaga.

Üks tubli toit mihklikuul 
on ikka leib ja leivakõrva-
ne. Sestap pühenduti teisel 
nädalal leivale. Õpetaja Ul-
vi Ess, kogenumaid leiva-
küpsetajaid, tutvustas las-
tele juuretisega leivategu. 
Juuretisele lisati rukkijahu, 
soola, suhkrut ja pandi ker-
kima sooja kööginurka. Ker-
kinud taigna jaotas õpetaja 
Ulvi võiga määritud vormi-
desse ja viis ahju küpsema. 
Ahvatlusele süüa sooja leiba 
võiga ei suutnud ükski laps 
vastu panna.

Nooremad rühmad küp-
setasid liivataignast erine-
va kujuga küpsiseid. Lapsed 
õppisid tainast rullima, va-

jutama erinevate vormide-
ga vahvaid kujukesi ja said 
teadmisi ohtudest kuuma 
ahju juures.

Vanarahvas armastas 
tööde vaheajal jõudu kat-
suda nii osavus-, jõu- kui ka 
mõistatamismängudes. Se-
da proovisime ka oma Mu-
rumuna lasteaias. Rühmad 
valisid endile meeldiva ja 
eakohase vana-aja mängu 
ning tutvustasid seda sõb-
rarühmale. Koos mängides 
jagus elevust ja nalja “suu-
re kotiga”.

28. septembril tuli Mu-
rumuna lastele külla Miku-
Manni Lasteteater ning tõi 
kaasa humoorika ja õpet-
liku nukulavastuse “Kes ei 
tööta, see ei söö!”, mis jutus-
tas kanakesest, keda sõbrad 
viljatera kasvatamisel aida-
ta ei tahtnud, ent kui kanal 
oli lõpuks jahust tort küpse-
tatud, küsisid kõik sõbrad 
sellest tükikest.

Laste tegemistest mihk-
likuul ei jäänud kõrvale ka 
majandusjuhataja Mari Il-
ves, kes koostas lasteaia toi-

dumenüüsse väga huvita-
vaid ja omapäraseid roo-
gasid. Kokatädid Ingrid 
Schüts ja Eda Tuberg panid 
kõik oma oskused mängu 
ja nii valmisid lasteaia köö-
gis “notsupallisupp”, “ussi-
supp”, “hainapiirak”, “pulli-
supp” ja teised põnevad toi-
dud.

Mihklipäeval peeti laste-
aia õuel koos vanemate ja 
külalistega maha suur lei-
vapidu. Lastele tulid külla 
Suur Mihkel (õpetaja Timo 
Švedko) ja väike Miku (õpe-
taja Anu Parts). Mikkude ja 
muusikaõpetaja Ruth Jür-
gensoniga eesotsas lauldi 
ja tantsiti. Ei puudunud ka 
rahvuslikud ringmängud. 
Külakosti tõid imekaunid ja 
särtsakad naisrahvatantsu-
rühma tantsijad Sinilinnust. 
Muhe pillimees Milje-Külli-
ke Muttik tutvustas lastele 
akordionil vana-aja laule ja 
laulumänge.

Seejärel kutsusid Mihkel 
ja Miku lapsi kaerapõhu-
le osavusmänge mängima. 
Mängud valisid liikumis-

õpetaja Oksana Aasa ja ter-
vishoiutöötaja Krista Loog. 
Osavust ja jõudu prooviti 
peo lõpuni.

Õpetajate Ruth Jürgen-
soni ja Maire Orlovskiga 
mängiti tuttavaid muusika-
lisi mänge. Õpetajad Mare 
Pavlova ja ja Ulvi Ess näi-
tasid, kuidas tehakse taku-
nööri. Lapsed õppisid takku 
nööriks keerama ja selle siis 
imearmsatele hiirekestele 
sabaks kinnitama.

Kõige enam meeldis las-
tele ja nende vanematele 
“terapiltide” meisterdami-
ne, mida juhendasid õpeta-
ja Inge Aavik ja Leila Suits. 
Lapsed valisid värvilise kar-
tongi, kuhu kleebiti kahe-
poolne teip. Kaardile oli nii 
huvitav oma käega teri ja 
viljapäid kinnitada ja kau-
nistuseks värvilist liiva li-
sada.

Mõnusat vaheldust peo-
le pakkus võimalus teha en-
dast foto. Talumees Mihklit 
kujutaval seinapildil oli näo 
kohal auk ja sealt välja piilu-
des olidki ise hetkega Mih-
kel! Humoorika seinapil-
di aitasid valmistada logo-
peed Maire Lemberg ja õpe-
taja abi Nadja Silina, foto-
graafiks kehastus õppeala-
juhataja Heliise Ritso. Fotod 
pannakse üles lasteaia ko-
dulehele.

Peolaua, kust ei puudu-
nud omaküpsetatud leib, 
karask, lihapirukad, kuklid, 
küpsised ja isegi võileiva-
tort, katsid lapsevanemad. 
Pere Leib pakkus degustee-
rimiseks hulgaliselt erimait-
selisi leibu, kaljaga toetas 
üritust A. Le Coq.

Suur aitäh lasteaia õpeta-
jatele ja töötajatele sõbrali-
ku ning sisuka koostöö eest, 
lastele ja lastevanematele 
mõnusa kaasalöömise eest, 
Elva linnavalitsusele rahali-
se toetuse eest, veskirahva-
le lahke võõrustamise eest, 
rahvatantsijatele ja pillime-
hele peo ilmestamise eest!

Lasteaia menüüs oli 
ussisupp ja hainapiirak

Rõngu vallas
7. oktoobril avasta-

ti sissemurdmine garaa-
ži Rõngu alevikus Kü-
la tänaval, kust varasta-
ti järkamissaag Metabo ja 
mootorsaag Husqvarna. 
Kahju on 17 200 krooni.

9. oktoobril kell 11.43 
põles Kirepi külas hoo-
ne korstnalõõrides tahm 
ja pigi. Päästjad eemalda-
sid kaminast puud ja põ-
leng sumbus. Päästekes-
kus hoiatab, et küttesead-
mete hooldamise eirami-
ne on tuleohutusnõuete 
rikkumine ning selle eest 
saavad päästekeskuse ins-
pektorid majaomanikku 
karistada rahalise trahvi-
ga. Pühkimata korstna-
lõõridest või katkisest küt-
teseadmest saab sageli al-
guse raskete tagajärgede-
ga tulekahju.

Ööl vastu 10. oktoobrit 
murti Kalme külas sisse 
tootmishoonesse ja varas-
tati kolm elektrimootorit. 
Kahju on 6000 krooni.

Nõo vallas
10. oktoobril kell 22.03 

põles Meeri külas elamus 
voodi. Päästjad viisid põ-
leva voodi hoonest välja 
ja kustutasid selle. Pääs-
tetööde juhi esialgsel hin-
nangul põhjustas tulekah-
ju hooletu suitsetamine. 
Päästeteenistus juhib tä-
helepanu, et suitsetada on 
ohutum ruumidest väljas 
ja koni tuleb pärast suitse-
tamist alati hoolikalt kus-
tutada. Suur osa inimese 
surmaga lõppevatest tule-
õnnetustest saavad alguse 
mööbli vahele pudenenud 
põlevast konist või suitsu-
otsast.

13. oktoobril kell 15 
andis Venemaa president 
Dmitri Medvedev Kremlis 
presidendi residentsis Je-
katerina saalis Eesti Pääs-
teameti peadirektor Ka-
lev Timbergile üle Sõpru-
se ordeni tänamaks teda 
Eesti abi eest Venemaad 
laastanud metsatulekah-
jude likvideerimisel. Li-
saks temale antakse orden 
veel 15 riigi päästeasutus-
te juhtidele, kes kõik Ve-
nemaad augustikuus ula-
tuslike metsatulekahjude 
kustutamisel aitasid.

Autasudega on juba 
tunnustatud veel kolme 
päästeteenistujat. Vene-
maa eriolukordade minis-
teeriumilt said humani-
taaroperatsioonidel osale-
mise eest medali Pääste-
ameti päästetööde planee-
rimise ja analüüsi talituse 
juhataja Tarmo Terep ning 
Elva päästekomando pea-
lik Igor Galjutin.

Terep ja Galjutin toime-

tasid augustis Venemaale 
metsatulekahjude kustu-
tamiseks neli pumpa ja 10 
kilomeetrit voolikuid ning 
lisaks sinna juurde kuulu-
vad liitmikud ja muu va-
jaliku. Abi korraldamine 
läks maksma ligi 1,5 mil-
jonit krooni, mis kaeti Vä-
lisministeeriumi eelar-
vest.

Venemaa eriolukorda-
de ministeeriumi medali-
ga Koostöö eest päästmise 
nimel tunnustati ka tehni-
lise abi toimetamist kor-
raldanud Päästeameti vä-
lissuhete büroo juhatajat 
Jevgeni Jutkevitšit.

Venemaa lähiajaloo 
ulatuslikumad maastiku-
põlengud tekkisid aasta-
kümnete suurimate kuu-
malainete tõttu ning nõud-
sid üle poolesaja inimelu. 
Tuhanded inimesed kao-
tasid tulekahjudes kodu, 
samuti hävis kümneid tu-
handeid hektareid metsa 
ja viljapõlde. Päästeamet

Dmitri Medvedev tunnustas  
Kalev Timbergi Sõpruse ordeniga

Logopeed Maire Lemberg lastele teravilju tutvustamas. Fotod: Merje Jürisalu

Õpetajad Mare ja Ulvi takunööri keerutamas.
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Heiki Hansen, voli-
kogu aseesimees:

Iseenesest väga tore, 
et Peeter Laasik on mõ-
tiskluste tulemusel jõud-
nud rahvatarkusest (kõik 
mida teed, tuleb sulle en-
dale tagasi) arusaamise-
le. Jääb veel lisada – pa-
rem hilja kui mitte kuna-
gi. Veel meeldivam on lu-
geda tema kui koalitsioo-
ni lagunemise järgse ära-
panemise ja poliitilise 
mudamaadluse eestveda-
ja sulest tulnud avaldust 
antud tegevuste lõpeta-
miseks. Tore, sest need 
tegevused on kahtlema-
ta ebameeldivad kõigi-
le ja ei soodusta kuida-
gi linna arengut. Loodan 
siiralt, et käesolev artik-
kel jääbki antud valdkon-
nas viimaseks ja rohkem 
ei otsita ka kohalike näi-
dete puudusel ärapane-
misi riigi tasandilt. Kah-
juks väitleb Peeter Laasik 
ainult osade esitatud süü-
distuste osas ja ei puudu-
ta linna jaoks palju oluli-
semat teemat – tema asu-
mine linna petnud vee-
ettevõtja kaitsele. Ka see 
on poliitiline valik.

Väide, et uude komis-
joni ei kuulu ühtegi kesk-
erakondlast, on samu-
ti vale. Katrin Rebane ei 
pruugi küll kuuluda era-
konda, kuid ta kandidee-
ris Keskerakonna nime-
kirjas ja oli esialgselt esi-

tatud komisjoni liikmeks 
Keskerakonna poolt. 
Siinkohal märgiksin ära, 
et ka komisjoni uus esi-
mees ei kuulu ühtegi era-
konda.

Umbusalduse põhjus 
on selgelt välja öeldud – 
Peeter Laasiku korrup-
tiivse maiguga tegevus 
komisjoni juhtimisel. Kui 
keegi ei taha sellest aru 
saada ja unistab, et põh-
jus võiks olla teistsugu-
ne, temale meeldivam, 
siis pean teda kurvasta-
ma – unistustel ja reaal-
susel on tihti suured eri-
nevused.

Faktid:
*Ligi pooled komisjo-

ni liikmed olid Elva haig-
la töötajad.

*Viiest komisjoni koos-
olekust kolmel tegeleti 
erinevate pealkirjade all 
suurem osa ajast eraõi-
gusliku Elva haigla huvi-
de õigustamisega.

*Esimese, 25.11.2009 
toimunud koosoleku koh-
ta ei ole ühtegi märki, ka 
protokolli mitte. Ainu-
ke märk on käskkiri ko-
misjoni esimehele koos-
oleku läbiviimise eest ta-
su väljamaksmise kohta. 
Nüüd, tagantjärele, võib 
sinna protokolli kirjutada 
mida iganes, sest vaevalt 
komisjoni liikmed mäle-
tavad, mida täpselt aasta 
tagasi arutati.

*Valdkonna väliselt: 
ühele linnavolikogu ko-
misjoni esimehele ei ole 
kohane asuda õigusta-
ma linnale suurt rahalist 
kahju tekitanud vee-ette-
võtja tegevust.

Kahju, kui need argu-
mendid ei ole piisavalt 
veenvad ja ikka otsitakse 
muid põhjusi.

Reno Laidre, Elva 
linnapea:

Elva Haigla juurdeehi-
tuse projekt saab teoks 
tänu Elva linnale, kes Eu-
roopa Liidu rahastatud 
Elva Haigla projekti ra-
hastamisel osaleb 4,69 
miljoni krooniga (300 
000 eurot) summeerita-
vate rendimaksete näol 
ning eelnevale lisaks veel 
1,2 miljoni krooni suuru-
se üürituluga, mis muidu 
oleks Elva linnale laeku-
nud ja mida nüüd hakkab 
saama Elva Haigla hoo-
nes tegutsevatelt üürni-
kelt. Elva linn loovutab 
Supelranna 21 hooned 15 
aastaks haiglale.

Suurimad üürnikud on 
hambaravi, prillipood ja 
kiirabi, kellelt laekub aas-
tas ca 80 000 krooni. Eel-
nevale lisaks võib haig-
la mitte vajavaid ruume 

veel välja rentida ja teeni-
da täiendavat tulu. Kokku 
panustab Elva linn haig-
la projekti seega vähemal 
5,9 miljonit krooni.

Haigla juurdeehitu-
se projekti elluviimiseks 
lähima aasta-paari jook-
sul on vaja võtta haiglal 
investeerimislaen, mil-
le võtmine saab võimali-
kuks tänu Elva linna vas-
tutulekule loovutada hoo-
nestusõiguse seadmisega 
15 aastaks oma hooned 
Elva Haiglale. Hoones-
tusõigus saab olema lae-
nu tagatiseks. Elva Haig-
la ülesandeks saab olema 
projekti läbiviimine.

Elva linnapeana tun-
nen head meelt, et SA El-
va Haigla TM saab Eu-
roopa Liidu ja Elva lin-
na toetusega teha mär-
kimisväärse investeerin-
gu. Loodan, et projekti 
tulemusel saab tulevikus 
pakkuda haiglas paremat 
teenust. Pisut murelikuks 
teeb aga hoonestusõigu-
sega koormatud haigla 
see osa, kuhu investee-
rimisprojekt ei jõua. Tä-
na lubab Elva haigla selle 
korras koida, kuid kas see 
ikka läheb sedasi?

Me kõik tahame ela-
da täisväärtuslikku 
elu, olla armastatud 
ja austatud nii ko-
dus kui ühiskondli-
kus elus. Elu üks põ-
hitõdedest on – ära 
tee teisele seda, mi-
da sa ei taha, et sulle 
tehakse.

Peeter Laasik,  
Elva Linnavolikogu liige, 
Keskerakond

Sarnased mõtted olid 
mul peas, kui 4. oktoobri 
õhtuks oli lõppenud Elva 
volikogu istung. Miks? Vo-
likogu päevakorra 8 punk-
tist 3 olid seotud suure-
mal/vähemal määral minu 
isiku ja volikogu sotsiaal-
komisjoni esimehe koha-
ga. Kui alustada Agu Sihv-
ka moodi algusest, siis Elva 
Postipoisis [25.sept.-toim.] 
esitati minu kui komisjo-
ni esimehe vastu tõsised 
süüdistused: otsuste kallu-
tatus Elva haigla kasuks, 
haigla poolt teenuse mit-
teosutamine jne. Süüdis-
tusi sisuliselt analüüsida ei 
olnud võimalik, kuna kõik 
need olid väga üldised. Kui 
lugejal on huvi, saab täpse 
ülevaate volikogu salvestu-
sest. Konkreetselt peatuks 
ainult ühel – otsuste kallu-
tatus Elva haigla kasuks.

Volikogus sain teada, 
et mõeldud oli konkreet-
selt vaid ühte küsimust eel-
mise aasta jooksul – tule-
vast 15,2 miljoni kroonist 
investeeringut Elva haig-
la hoonesse. Aasta jooksul 
arutas seda suures osas EL 
rahadega tehtavat inves-
teeringut mitu komisjoni ja 
ka volikogu. Selguse huvi-
des peab rõhutama, et El-
va haigla hooned on olnud 
ja jäävad pikas perspektii-
vis Elva linna omandisse, 
haigla on hoone rentnik. 
Eestis saavad selle meet-
me raames investeeringuid 

ligi 20 haiglat ja paljusid 
neist aitab kas otseselt või 
kaudselt omafinantseerin-
gu osas omavalitsus.

Ka SA Elva Haigla küsis 
toetust Elva linnalt, kuid 
kevadel otsustas linnavoli-
kogu, et tulenevalt linna-
eelarve pingelisest olukor-
rast ei ole võimalik raha-
liselt toetada investeerin-
gut linna omandis olevas-
se hoonesse. Mina isikli-
kult taandasin ennast kõi-
gist hääletamistest, mis 
olid seotud selle otsuse-
ga. Ning kui vaadata lõpp-
otsust, siis on see linna-
le väga hea – linna oman-
dis olnud ja pikas perspek-
tiivis linna omandisse jää-
vasse arstiabi ning sotsiaal-
teenuseid osutavasse hoo-
nesse tuleb väga suur in-
vesteering, mille eest El-
va linn ei pea maksma üh-
tegi senti. Ehituseks vajali-
ku omaosaluse, üle 5 mil-
joni kooni, maksab SA El-
va Haigla. Kui see on kor-
ruptsioon, siis soovitan esi-
tada minu kohta kõik tõen-
did politseisse ja las polit-
sei teeb oma tööd.

Süüdistuste osas on ka 

see imelik, et need esitati 
nüüd, kui ma olen oposit-
sioonis. Miks ei tõstatatud 
küsimusi juba eelmisel aas-
tal, kui algas arutelu selle 
investeeringu teemal?

Tegelikult oli nii minu 
kui ka opositsiooni teiste 
liikmete esitatud küsimus-
te vastustest selge, et minu 
umbusaldamine oli tehtud 
poliitilistel põhjustel. Seda 
ma ka ütlesin ja imestasin, 
miks Reformierakond ise ei 
ütle seda otse välja?

Alates kevadest on Kesk-
erakond opositsioonis ja El-
va elu juhtival Reformiera-
konnal on võimalik mind 
poliitilistest kaalutlustest 
lähtudest välja vahetada, 
mis iseenesest ei oleks Re-
formierakonna poolt mingi 
haruldane samm. Minu kü-
simus on – milleks see tea-
ter? Just siit algab teema, 
millel ma oleks tahtnud 
arutelu – millised ametiko-
had on poliitilised? Kas vo-
likogu komisjonide esime-
hed peavad olema valitse-
vast erakonnast? Aga ko-
misjoni liikmed? Aga lin-
navalitsuse liikmed? Aga 
linna allasutuse juhatajad?

Komisjonide esimehed 
on reeglina valitsevast koa-
litsioonist. Erand on tavali-
selt revisjonikomisjoni esi-
mehe koht, mis hea tava 
järgi on opositsiooni käes. 
Huvitavalt on käitunud Re-
formierakond Riigikogus. 
Kuigi sotsid ei ole ligi kaks 
aastat enam valitsuses, jät-
kavad Peeter Kreitsberg ja 
Sven Mikser komisjonide 
esimeestena. Siin on ilm-
selgelt arvestatud nende 
inimeste pädevust, mistõt-
tu ei peetud otstarbekaks 
nende väljavahetamist. 
Demokraatia seisukohalt 
hea areng. Edasi komisjo-
nide liikmed. Reeglina on 
nad valdkonna spetsialis-
tid ja tavaliselt on esinda-
tud kõik erakonnad.

Minu umbusaldamise 

poliitilist tagapõhja kinni-
tab ka see, et mind ei ar-
vatud uue komisjoni liik-
meks. Arvestades minu se-
niseid ameteid ja tegusid 
– arst, pikaajaline haig-
lajuht, abiminister, Eesti 
rahvastiku tervise poliiti-
ka dokumendi algataja jne. 
– arvan, et mul on, mida 
anda Elva sotsiaal- ja ter-
visesfääri arengusse. Suu-
rel määral on see võima-
lus mult nüüd ära võetud. 
Uues komisjonis ei ole ka 
ühtegi Keskerakonna liiget. 
Seega arvab Elva Reformi-
erakond – plats puhtaks.

Komisjoni esimehena 
tõstatasin ma aasta jook-
sul korduvalt noorte alko-
holi liigtarbimise teemat. 
Loodan, et seda ei seosta-
ta jällegi minu isikliku hu-
viga ja seda teemat nüüd ei 
unustata.

Oleme jõudnud eelneva-
te aruteludega komisjonis 
selleni, kus peab hakka-
ma langetama otsuseid. 7. 
oktoobril oli viimane minu 
poolt kokku kutsutud ko-
misjoni koosolek, kus esi-
nes Tervise Arengu Insti-
tuudi spetsialist just sellel 
teemal. Kahjuks ei kutsu-
tud mind sellele koosole-
kule ja ma ei tea tulemust. 
Loodan siiski, et järgnevad 
konkreetsed sammud alko-
holi liigtarbimise vähen-
damiseks Elvas. Minu hin-
nangul oleme arutanud se-
da teemat juba liiga kaua. 
Tegusid on vaja, muidu me 
jäämegi väga valusast küsi-
musest ainult rääkima.

Lõpetuseks veel – hoid-
maks ära kahtlusi, et soovi-
sin komisjoni esimehe koh-
ta ainult sellepärast, et saa-
da komisjoni esimehe tasu 
– ma olen kolm volikogu 
valitsemisaega järjest, ligi 
seitse aastat, kõik volikogu 
hüvitised annetanud Tartu 
Kristlikule Noortekodule.
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KOMMENTAAR Kas linnavalitsemine 
on võimalik ilma 
ärapanemiseta?

Süüdistuste osas 
on ka see imelik, 
et need esitati 
nüüd, kui ma olen 
opositsioonis.

Valitsus otsustas nelja-
päevasel istungil asenda-
da kohalike omavalitsuste 
investeeringutoetuse kavas 
Nõo reaalgümnaasiumi va-
na õppehoone rekonstruee-
rimine sama valla põhikoo-
li rekonstrueerimisega.

Ühtlasi lükatakse eda-
si põhikooli rekonstrueeri-
mistööde eeldatavad alus-
tamise ja lõpetamise täht-
ajad. Taotletav maksimaal-

ne toetussumma 8,9 mil-
jonit krooni ja minimaal-
ne 20 protsendiline oma-
finantseeringumäär jäävad 
samaks.

Nõo vallas on alates 
1994. aastast kaks kooli: 
haridus- ja teadusminis-
teeriumi haldusalas olev 
reaalgümnaasium ja mu-
nitsipaalomandis olev põ-
hikool. Koolid tegutsevad 
ühes koolihoones. 6.-9. 

klassi õpilaste õppetöö on 
korraldatud gümnaasiu-
mile kuuluvates ruumides, 
mis on ehitatud 1964 ja po-
le seni arvestatavat remon-
ti saanud. Ruumide kasu-
tamise kohta on Nõo vald 
reaalgümnaasiumiga sõl-
minud lepingu.

Projekti rahastamisele 
seatakse tingimus, et pro-
jekti elluviimist alustatakse 
2012. aastal ning Nõo valla 

netovõlakoormus peab pro-
jekti elluviimise alustamise 
ajal olema väiksem kui ko-
haliku omavalitsuse üksu-
se finantsjuhtimise seadu-
ses sätestatud võlakoormu-
se ülempiir. Projekti abi-
kõlbulikkuse eeltingimuse-
na tuleb renoveeritav hoo-
ne anda üle Nõo vallale. 

BNS

Valitsus kiitis heaks 
Nõo põhikooli renoveerimise
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11. oktoobril 90 aas-
taseks saanud Hilda 
Annusel jätkus küla-
lisi ja sünnipäevator-
ti terveks nädalaks.

Milvi Kapaun

Kas pikk juubeli pi-
damine ära ei väsita-
nud?

Oi ei! See on mulle suur 
rõõm, et nii paljud inime-
sed peavad minust lugu ja 
tulevad sünnipäeval õnnit-
lema. Juba kuues päev käi-
vad. Ei jõua kohe ära rõõ-
mustadagi!

Mitu torti ära söö-
di?

Tütretütar tegi viis torti, 
külalised tõid omaltpoolt 
ka kaasa. Tordipuudust küll 
ei olnud.

Mis oli tore sünni-
päevaüllatus?

Minul hakkas sünnipäev 
peale reede õhtul, kui tu-
li poeg perega. Laupäeval 
oli lõuna ajal üks grupp, 
kell neli teine. Pühapäeval 
oli kaks gruppi, esmaspäe-
val kaks – nii ma nad vastu 
olen võtnud. Ja osa on veel 
käimata. Suur üllatus oli, et 
tütretütar koos abikaasaga 
mind restorani viisid! Oli 
nii meeldiv, et vanainimene 
ka kodust välja õhtust söö-
ma viidi. Kell kümme õhtul 
jõudsime koju, küll mul oli 
sellel öösel veel hea uni!

Palju sul järeltule-
vat põlve on?

Oma lapsi oli kolm, lap-
selapsi 14. Kummalgi tüt-
rel on kuus ja pojal kaks 
last. Kõik need neliteist last 
on minu põlvel kasvanud. 
Kümnel neist on lapsed, 
neljal veel ei ole. Lapselap-
selapsi on 29, nende hulgas 
kahed kaksikud. Üks on 
mul veel ka viiendast põlv-
konnast, tema on kaheaas-
tane. Minu vanem tütar su-
ri sünnitusel, olin siis 68 
aastane. Võtsin tema sündi-
nud tütre ja nelja poole aas-
ta vanuse poja ning kasva-
tasin üles. Tütretütar õpib 
lastaiakasvatajaks ja tema 
abikaasa on ka kasvataja.

Mis meenub lapse-
põlvest?

Kui Lagujal elasime, käi-
sin kahel suvel karjas, kuu 
palk oli 3000 krooni. Nel-
ja kuuga teenisin 12 000 
krooni. Oli mul elu raske 
seal karjas küll, aga sain 
hea palga ja selle raha eest 
pani isa mind pealaest ja-
latallani riidesse ning os-
tis ka ehitusmaterjali. Sain 
minna Tartusse majandus-
kutsekooli õppima. Kui ma 
nüüd seda mõnele räägin, 
siis ega nad ei usu.

Oled elanud ka ka-
superes?

Olin 7-aastane kui va-
naema poolõde abiellus ja 
mind Amblasse enda juur-
de viis. Ta mind nii hirm-
sasti hoidis! Elasin nende 
juures seitse aastat. Kasuisa 
oli aga väga kuri. Ma olin 
kole väike, kaalusin 20 kilo. 
Kasuisa nõudis, et peaksin 
ära sööma väikese heerin-
ga suuruse räime koos luu-
dega. Laua ääres pidin seis-
ma, istuda ta ei lubanud. 
Ja seitse aastat seisin mina 

seal söögilaua ääres püsti. 
Kasuema ei tahtnud, et ma 
ära läheksin ja palus, et ma 
vanematele ei ütleks, et ka-
suisa nii kuri on.

Olid kasuperes ka 
lapsehoidja?

Kasuema pidi põllul töö-
tama ja mina hoidsin nen-
de poissi viis aastat. Kui-
das mähkimine käis tollel 
ajal! Mähkmetes laps vee-
retati kolme meetri pikku-
se 15 sentimeetri laiuse si-
deme sisse, laps oli nagu 
pulk. Temast sai tore poiss, 
oli kõva maadleja. Käis igal 
aastal jaanipäeval mul kü-
las ja tõi kingitusi. Kallistas 
ja musitas mind kõvasti, oli 
mulle ju kasupoeg.

Oled Elvas ka Pätsi 
ja Laidoneriga kohtu-
nud?

Olin Laguja koolis ko-
dutütarde rühmajuht. Olin 
siis 15-aastane. Ükskord 
olid Elvas turuplatsil kõik 
Elva ja ümberkaudsete koo-
lide noorkotkad ja kodutüt-
red üles rivistatud, külas 
oli president Päts ja vägede 
ülemjuhataja kindral Lai-
doner. Imetlesin, kui ilus 
mees see Laidoner oli! Sõ-
javäevormis rühikas mees 
peente näojoontega. Päts 
oli selline tugev tubli maa-
mees tugevate näojoontega. 
Olid Pätsiga seal nagu päi-
ke ja kuu. Olin rühmajuht, 
seisin kõige ees, nad mars-
sisid väga lähedalt mööda. 
See ei unune mul iial.

Milliseid ameteid 
oled pidanud?

50ndatel aastatel olin ap-
teegi kõrval asunud jäätise-
putkas jäätisemüüja. Õhtu-
ti käisin kino sisse saatmas 
– kultuurimaja puhvetis 
müümas. Käisin veel õhtu-
koolis ja Kalda tänavas asu-
nud vene koolis saiu müü-
mas. Hobusega viidi korvi-
desse lina sisse pakitud soo-
jad saiakesed kohale. Pagar 
oli Kesk tänaval teenindus-
maja kõrval, leivaküpsetus 
oli A ja O kaupluse vastas 
hoovil ja endise postkonto-
ri vastas.

Aastaid olin ka kooli 
puhvetis müüja. 1961. aas-
tast olin Elva leivatööstuses 
kotikloppija. Sinna toodi 
Otepää, Elva ja maakaup-
luste kõik suhkru- ja jahu-
kotid.

Töö oli tervistkah-
justav?

Kloppimiseks oli vastav 
elektrimootoriga seadel-
dis tehtud. Mul kõik need 
sõrmejätkud on tänu sel-
lele tööle väljas. Jäid mõ-
nikord vahele, aga tööta-
sin muudkui edasi. Õhus oli 
kogu aeg suhkru- ja jahu-
tolm. Mida kõike ei proovi-
nud nina ette panna, et vä-
hem tolmu sisse hingaks! 
Oli neljakordne marli, pool 
tundi sain lasta, siis tõmbas 
hingeauruga tolmu marli 
peale kliistriks ja see hak-
kas mul nina ees siis käi-
ma plöttadi-plöttadi.... Seo 
kinni kuidas tahad! Kaks-
kümmend üks aastat tööta-
sin seal.

Mis on sinu lemmik-
tegevus?

Olen lapsest saadik ar-
mastanud lilli, neid istu-
tada ja kasvatada nii toas 
kui õues. Olen maalaps ja 
tahan olla käsipidi mul-
las. Niipalju kui tervis või-
maldab, kasvatan oma aias 
roose. Nüüd istutasin äädi-
kapuu, mis väga ilusti õit-
seb. Kilemajas on mul kolm 
viinamarjapõõsast.

Kuidas sul õnnes-
tub kõrges eas veel nii 
nooruslik välja näha?

Olen 37 aastat olnud 
doonor. Kui hakkasin verd 
andma, tundsin, et ka tervis 
paranes, vabanesin peava-
ludest. Oleksin nagu ener-
giat juurde saanud. Nüüd 
tarvitan juba aastaid hom-
mikukohvi kõrvale oma-
valmistatud võilillesiirupit. 
Teinekord panen jälle ro-
sinaid sisse. Armastan vä-
ga toorsalateid. Kus tütre-
tütrega uut retsepti näeme, 
selle ära proovime. Tervis 
on normis. Kaks nädalat ta-
gasi tantsisin poja juubelil 
pojapojaga polkagi maha.

JUUBILAR Reibas vanamemm Hilda Annus

Armastab lapsi ja lilli 10 AASTAT

Rõõmsameelne Hilda Annus on raskete päevade kiuste 
ikka näitemängust, laulust  ja tantsimisest lugu pida-
nud. Tähtsal sünnipäeval teeb rõõmu iga külaline ja 
pisemgi lillekimp. Foto: Milvi Kapaun

LINNAVALITSUSE ISTUNG
12.10 otsustati:
Väljastada kirjalik 

nõusolek vee- ja kana-
lisatsioonitrassiga liitu-
misrajatise väljaehitami-
seks aadressil: Kalda tn 
5, Kruusa tn 4a, Pärna 
tn 5a, Tähe tn 6, Käo tee 
22, Valga mnt 25b, Tartu 

mnt 24.
Lugeda korralda-

tud jäätmeveoga ajuti-
selt mitteliitunuks jäät-
mevaldaja aadressil: Käo 
tee 82, Pikk 9-4.

Maia Kukk, 
linnasekretär

ELVA POSTIPOISS
293, 13.10.2000

 Elva algkooli kolman-
datel klassidel toimus 
tore üritus “Rukkileib 
meie laual”. Ülekoolili-
sel pisiuurimusel “Meie 
perede lemmikleib” 
osales 424 õpilast, võit-
jaks tuli Madise leib.
 Elva kui puhkelinn oli 
rahvusvahelisel turismi-
messil TOUREST 2000 
esmakordselt esinda-
tud oma pinnaga.
 Õnneseene lasteaias 
loodi liitrühm erivanu-
selistele lastele, rühma 
lapsi hakatakse kutsu-
ma õnnetriinudeks.
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LÜHIDALT Elva rajal Austale 
vastast ei olnudMärtsikuus alanud El-

va meistrivõistluste võist-
lussarja minijalgpallis 
võitis kokkuvõttes tiim 
nimega Elva Vutipoisid. 
Otsustava etapi eel jaga-
ti esimest kohta mees-
konnaga Raudteejaama 
Ühinenud Depoo (RDÜ). 
Võistkonnad läksid oma-
vahel vastamisi poolfi-
naalis, kus Elva Vutipoi-
sid olid 2:1 paremad. Vii-
mase etapi võitsid Vaprad 
ja Ilusad.

Elva Vutipoiste tee-
kond meistritiitlini algas 
kolmanda kohaga esime-
sel etapil.

Teisel etapil ei jätnud 
Vutipoisid teistele mingit 
võimalust, alistades RDÜ 
finaalis koguni 5:1. Ran-
naetapil sattusid Vutipoi-
sid raskesse seisu alagru-
pimängudel, aga õnn soo-
sis tugevaid. Finaalis alis-
tati põhikonkurent RDÜ 
penaltitega. Enne viimast 
etappi oli Vutipoistel ja 
RDÜ-l kogutud võrdselt 
32 punkti.

Mõlemad võistkonnad 
näitasid viimasel eta-
pil alagrupimängudes 
tugevat tahet ja pääse-
sid poolfinaali, kus koh-
tuti kohe omavahel. Vu-
tipoisid võitsid pingelise 
mängu 2:1. Esimene El-
va Meister minijalgpallis 
oli selgunud ja rändkari-
kas läks aastaks Vutipois-
te kapile.

Võistkonnas Elva Vu-
tipoisid mängisid Rando 
Kuus, Raido Kuus, Henry 
Eichelmann, Evert Soon-
berg, Taavi Aasmäe, 
Hendrik Hunt, Priit 
Dedov ja Eneli Õigus.

Tänud kõigile abiliste-
le ja võistkondadele huvi-
tavate etappide eest!

Elva lahtised meistri-
võistlused minijalgpal-
lis algavad eeloleva aasta 
märtsikuu lõpus. Võist-
konnad võtavad mõõtu 
Elva gümnaasiumi võim-
las.

Marek Naaris,  
FC Elva tegevjuht

Elva Vutipoisid - Elva meister 
minijalgpallis

9. oktoobril ilusas 
sügispäikeses toimu-
nud 42. Elva Sügis-
kross oli ühtlasi jalg-
rattakrosside karika-
sarja Sügis 2010 nel-
jas etapp ning Tartu-
maa lahtised meistri-
võistlused sügiskros-
sis. Kodurajal näi-
tas parimat minekut 
Caspar Austa.

Jüri Kalmus, treener

Esimestena alustasid 
võistluste põhitrassist tun-
duvalt kergemal ja lühemal 
rajal N12 ja N14 klassi tü-
tarlapsed. Läbida tuli kaks 
ühe kilomeetri pikkust rin-
gi. Esimesena lõpetas Mae 
Lang ajaga 4.01. Teise ko-
ha sai Kärolin Varblane 
Viljandi Rattaklubist, aeg 
4.05. Kolmandana ületas 
lõpujoone Kelly Kalm klu-
bist CFC.

Noorematest tütarlas-
test võitis Reelika Varblane 
Viljandi Rattaklubist ajaga 
4.41. Klubi Cosmos esinda-
ja Gerlin Tammoja sai aja-
ga 4.44 teise koha. Kärt 
Lang oli kolmas, aeg 5.01. 
Neljandana lõpetas elvala-
ne Karina Kõnd.

Teises stardis olid M12 
klassi poisid, kes sõitsid tü-
tarlastega samal distant-
sil. Võitis Siim Lepik aja-
ga 3.57. Järgnesid Tartu 
Velo poisid Jürgen Ernits 
ja Kristo Kukrus. Elva poiss 
Kert Rainis Kentel oli 11.

Edasised sõidud toimu-
sid juba pikemal ja ras-
kemal trassil. M14 poisid 
ja N16 tütarlapsed sõit-
sid 2x3,1 km. Siin käis ti-
he rebimine Tartu Velo poi-
si Mihkel Kalja ja KJK poi-
si Ekke-Kaur Vosmani va-
hel. Isegi lõpuaeg oli mõle-
mal võrdne 16.05, kuid mi-
nimaalne edu andis esiko-
ha Mihkel Kaljale. Kolman-
da koha võttis Karl-Arnold 
Vendelin klubist Viko. TÜ 
ASK poisid Georg Kõivu-
mägi ja Reino Kaldvee said 
vastavalt 13. ja 16. koha.

Tütarlastest võitis Anette 
Raie KJK ajaga 18.20. Sir-
je Lepik (TÜ ASK ) sai tei-
se koha ajaga 18.40. Kol-
mas oli Kristin Rõzko klu-
bist KJK 19.59.

M16 klassi poisid ja nai-
sed sõitsid neli ringi. Pois-

test võttis ülekaaluka või-
du klubi CFC rattur Oskar 
Nisu ajaga 30.18. Teise ko-
ha sai klubi Viko rattur 
Kristen Kivistik. KJK poiss 
Alvar Urbas oli kolmas. TÜ 
ASK poisid Vahur Vahtra ja 
Kaarel Redi said viienda ja 
kuuenda koha vastavalt ae-
gadega 31.40 ja 31.46.

Naistest sai kindla võidu 
nädalapäevad tagasi Bel-
gias UCI 2.kat. Cyclokrossi 
võistlustel 22. koha saanud 
Laura Lepasalu, aeg 36.10. 
Teine oli Daisi Rist klubist 
KJK, kolmandana lõpetas 
Karin Redi (TÜ ASK) aja-
ga 37.42. Viienda koha võt-
tis tema klubikaaslane In-
ge Kool.

Viimases sõidus starti-
sid koos M18 vanusegrupp, 
mehed ja seeniorid. Esime-
sel ringil eraldusid kon-

kurentidest Prantsusmaa 
klubi CC Villeneuve vär-
vides sõitnud tartlane Alo 
Jakin, Pärnu Kalevi Spor-
dikooli juunior Timmo 
Jeret ja Caspar Austa. Pea-
gi näitas Caspar Austa kõi-
gile tagumist ratast ja oli-
gi kaaslastel eest ära sõit-
nud. Kuueringilise sõidu 
võitiski Caspar Austa ajaga 
43.16. Teine oli Alo Jakin, 
aeg 43.40, kolmandana 
lõpetas juunioride võitja 
Timmo Jeret ajaga 43.41. 
Meeste klassis sai kolman-
da koha Rapla KOMO rat-
tur Peeter Pruus. Ardy Utar 
ja Rainer Põvvat Tartu Üli-
kooli Akadeemilisest Spor-
diklubist said vastavalt 
kuuenda ja seitsmenda ko-
ha. Mõlema ajaks märgiti 
46.20. Klubikaaslased Illar 
Lood ja Gabriel Leppik said 

vastavalt 12. ja 13. koha. 
Juunioridest sai teise ko-
ha klubi CFC rattur Krister 
Raudsepp. Kolmas oli sa-
ma ajaga KJK rattur Sten 
Saarnits. Elvalane Margo 
Tamm oli neljas, Henry Re-
bane ja Rainer Kõnd said 
vastavalt 14. ja 15. koha.

Seenioride klassis käis 
tihe rebimine kuni finiši-
jooneni Veloplussi esinda-
ja Juri Molevi ja Extreem 
Spordi esindaja Tanel Ves-
ki vahel. Mõlemad lõpe-
tasid võrdse ajaga 47.09. 
Võitjaks kuulutati Molev. 
Kolmanda koha võttis Ur-
mas Utar ajaga 47.39. Te-
ma klubikaaslane Andres 
Kübar sai 13. koha.

Autasustamisel pidas 
hinnaliste auhindadega 
kõigi vanuseklasside pari-
maid meeles AS Jalajälg.

10. oktoobril Karksi-
Nuias  Paanikse krossi-
rajal toimunud Karksi Sü-
giskrossilt tõid Tartu Üli-
kooli Akadeemilise Spor-
diklubi ratturid seitse 
medalit.

M12 klassis võitis Siim 
Lepik 3 km pikkuse kros-
sisõidu ja talle kuulus 
kuldmedal. 12. koha sai 
veel elvalane Kert Rainis 
Kentel. N12 klassis sai 
pronksmedali Kärt Lang.

M14 klassis said Georg 
Kõivumägi ja Reino Kald-
vee vastavalt 9. ja 13. ko-
ha.

N14 klassis tõi Mae 
Lang koju hõbemedali. 
U-23 klassis kuulus Ardy 
Utarile pronksmedal. 
Naisteklassis võitis kuld-
medali 4x4 km pikkusel 
distantsil Laura Lepasa-
lu. Inge Kool sai neljanda 
koha. Sen-2 klassis kuu-
lus pronksmedal Urmas 
Utarile.

Meesteklassis polnud 
vastast Caspar Austale ja 
talle kuulus 6x4 km dis-
tantsil kindel esikoht ja 
kuldmedal.

Jüri Kalmus, 
treener

Elva judokad olid näda-
lavahetusel külas põhja-
naabritel. Laupäeval, 9. ok-
toobril toimus Tamperes 
Eden Shiai nimeline rah-
vusvaheline võistlus. C va-
nuseklassis kehakaalus ku-
ni 42 kg tegi puhta töö 
Pärt Laas, alistades kõik 
oma vastased. Finaal Jyri 
Rajaniemiga oli väga tasa-
vägine ja alles kohtunike 
hääletus andis võidu ning 
esikoha elvalasele. C vanu-
seklassis kuni 60 kg kaalu-

vate noormeeste seas saa-
vutas Kaimar Mekk hõbe-
medali, kaotades finaalis 
Tuomas Mäkäräinenile. Ke-
hakaalus kuni 66 kg kaotas 
Karl Ernst Saal teise koh-
tumise hilisemale võitja-
le Henri Hannulale. Lohu-
tusringis alistas Karl Ernst 
kõik oma vastased ja saavu-
tas kolmanda koha.

Noormeeste raskekaa-
lus saavutas kolmanda ko-
ha Mairis Holter, kes oma 
ainsa kaotuse sai poolfi-

naalis Juuso Neuvonenilt. 
Kolmanda koha kohtumises 
alistas Mairis Hämeenlinna 
judoka Leevi Valmu.

Elvalased tegid kaasa 
ka vanemas vanuseklas-
sis.  Pärt Laas alistas D va-
nuseklassis Markus Meriö 
ja Jonne Rasa ning jõu-
dis poolfinaali. Seal pidi ta 
tunnistama Eetu Heinoneni 
paremust. Kolmanda koha 
kohtumises läks Pärt kok-
ku Sauli Taipalega ja õn-
nestunud heide tõi pronks-

medali. B vanuseklassis sai 
Mairis Holter neljanda, Karl 
Ernst Saal viienda ja Kaimar 
Mekk seitsmenda koha.

Tartus selgitati 10. ok-
toobril Eesti üliõpilaste 
meistrid.

Kuni 66 kg kaaluva-
te meeste seas tuli võit-
jaks Henri Ariva Tartu Üli-
koolist. Talle järgnesid Priit 
Luud (Tartu Tervishoiu 
Kõrgkool) ja Igor Pavlov (IT 
Kolledž).

Evelin Pihlak, treener

Medaleid siit- ja sealtpoolt lahte

Karksi Sügiskrossilt seitse medalit

Elva sügiskrossi võitis Caspar Austa koduradadel ülekaalukalt. Pärast sõiduvõitu 
võib vabalt võtta. Foto: arhiiv
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Avaldame kaastunnet 
Asta Märtsonile ja 

Valli Õigusele kalli õe
HILDA SUURMETSA

surma puhul.

Elva Gümnaasiumi pere

Tulen ja ostan kasutatud raa-
matuid. Raha kohe. 734 1901

Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800; 529 2305

Müüa puitbrikett, kaminapuud, 
kütteklots. 528 9398

Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990

Müüa lõhutud küttepuid. 5639 
2295

Müüa puit- ja turbabriketti koju-
toomisega. Tel. 506 6684

Müüa lõhutud küttepuid. Tel. 
509 3453

Müüa kamina-pliidipuud võrk-
kotis. H. al. 17.- kott. 5632 8751

Müüa soodsa hinnaga sealiha. 
Info tel. 505 9151

Müüa toidukartulit 4 eek/kg. 
508 4600

OÜ aqua & waste services teos-
tab kaeve- ja planeerimistöid 
kopplaaduriga, imbväljakute ja 
septikute paigaldust, santehnilisi 
töid, ummistuste avamisi ja toru-
töid. Garantii. Info tel. 735 6466 
või 529 3783

Ohtlike puude raie. 5810 8597

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Ohtlike puude langetamine. 
5801 6373

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Freesimis- ja treimistööd. Silind-
rite remont. 529 1979

Elektritööd, väravaautomaatika, 
digi-TV, õhk-soojuspumbad ja 
konditsioneerid – müük ja pai-
galdus. www.mano.ee 520 8970

Soodsad laenud. www 
KIIRLAEN24.ee. TASUTA info 
800 2424

Korstnapühkija tel. 5392 9445 
www.tahmatont.ee

Elva Pesumaja (Tuletõrje 4a) 
avatud E-R 8-18, tel. 731 0001; 
5699 9818

Boilerite paigaldus, puhastus, re-
mont, santeh. tööd. Kuivkäimlate 
ümberehitus. 5362 6227

Saeketaste, saekettide, höövli-
terade ja puidufreeside teritus. 
5198 4130

Üürile anda Kesk 17 II korrusel 
ruum suurusega 65m², 20kr/m². 
501 2888

Soodsalt üürile anda kaupluse-
ruumid. 503 2954

Üürile anda 1-toal. korter Elvas. 
503 0434

Müüa 3-toaline korter Annik-
orus. 5697 9000

Müüa majad Elvas Ääre tn, Ka-
daka tn. Tel. 516 4024

Sügav kaastunne Astale 
ja Vallile kalli õe

HILDA SUURMETSA
surma puhul.

Leena, Valli, Eha, Riina, Tanja, 
Helju, Viktor, Galina ja Tamara

Su silmesära ja sädelev naer
helgib ja heliseb igavesti 
nooruslinna männilatvades

MARIKA KESAR
(sünd. HAINLA)

Leiname ja mäletame. 
Südamlik kaastunne omastele.

Klassikaaslased ja esimene 
õpetaja Elva kooli päevilt

Südamlik kaastunne 
Aino Jürgensile ja 

tema perele 
kalli venna

KARL KLAASI
kaotuse puhul.

Helju ja Valli

Kuidas saavutada 
oma eesmärke? Mõ-
nikord aitab päris 
palju kaasa see, kui 
need piisavalt kõva 
häälega välja öelda, 
tegevus käima lü-
kata ja võimalused 
hakkavad ise sinuni 
jõudma. Elvast jook-
supealinna kujunda-
jad on kogenud just 
seda.

Priit Simson,  
Elva Jooksusarja korraldaja

Eesmärk kujundada El-
vast samasugune keskus 
jooksjate jaoks, nagu on 
Otepää suusatajate silmis, 
sai välja käidud eelmisel 
aastal, mil pärast enam 
kui pooleteise kümnen-
di pikkust pausi lükkasi-
me uuesti käima kunagi 
nii menuka Elva jooksu-
sarja ja taastasime ka aja-
loolise Elva tänavajook-
su. Eeldused on ju head 
– loodus otse linnasüda-
mes, head transpordi-
ühendused ning hämmas-
tav kogus nostalgiat nen-
de poolt, kes on siin va-
rem võistelnud.

Me pole jooksupealin-
na staatust veel kaugeltki 
saavutanud, kuid tänavu 
jõudsime oma kontaktide 
abil selleni, et tippjooks-
jad on hakanud regulaar-
selt Elvas käima – nii na-
gu kunagi varemalt. Sel 
hooajal jõudsid tipud El-
vasse vähemalt neljal kor-
ral. Esmalt muidugi mais, 
23-kilomeetrise Tartu 
jooksumaratoni raames, 
mis lõppes Tartumaa ter-
visespordikeskuses. Juu-
likuisel Elva jooksusar-
ja etapil tõi Tartu ülikooli 
spordiklubi treener Harry 
Lemberg kohale nii mit-
med Eesti parimad, kui 
ka tollal Eestis treeni-
nud Keenia jooksjad. Elva 
jooksuelu sai rahvusvahe-
lise mõõtme.

Eesti kross taas 
Elvasse

Üks olulisemaid selle 
aasta teetähiseid oli Eesti 
murdmaajooksu esivõist-
luste tagasitoomine Elvas-
se. Kunagi selgitati Ees-
ti murdmaameistrid igal 
kevadel just siin, kuid va-
hepeal traditsioon katkes. 
Kõik läks aga käima, kui 
Elva jooksusarjal käidi 
välja mõtted jooksupea-
linnast ja Erki Nool aval-
das lootust, et ka Eesti 
murdmaameistrivõistlu-
sed jõuavad Elvasse taga-
si. Temaga kaasas olnud 
Eesti kesk- ja pikamaa-
jooksu koondise treener 
Harry Lemberg tegigi mõ-
ne aja pärast ettepaneku, 
et järgmised Eesti klubide 
karikavõistlused murd-
maajooksus võikski siin 
läbi viia. Esimesed kokku-
lepped said edasi arenda-
tud ja 2. oktoobril nii juh-
tuski. Eesti Kergejõusti-
kuliidu ja Elva Spordiliidu 
pingutuse ning Elva jook-
susarja korraldajate kõr-
valabi tulemusel jõudsid 
sajad paremad jooksjad 
taas Elva staadioni met-
sa – “eesti kross” oli taas 

jõudnud Elvasse.
Tipud jõuavad uues-

ti Elvasse veel sellel kuul. 
Oktoobri viimasel päeval 
lõpetame jooksusarja El-
va tänavajooksuga ja sin-
na saabub Kääriku tree-
ninglaagrist ka Eesti kesk- 
ja pikamaajooksu koon-
dis, teiste seas meie 1500 
meetri rekordiomanik 
Tiidrek Nurme.

Elva tänavajooks 
tulekul

Tänavajooksu avami-
ne toimub pühapäeval, 
31. oktoobril kell 12 pu-
bi Vapper Mäger ees. Väl-
ja on pandud hulgaliselt 
auhindu nii parimate-
le kui ka loosis õnnelike-
le Marepleksilt, Maxillalt, 
Nike’ilt, Nupu keskuselt, 
Sportlandilt ja pubilt Vap-
per Mäger. Üritust toe-
tavad veel A. Le Coq, El-
va linnavalitsus, ajaki-
ri Jooksja, Olerex ja RPM 
Grupp.

Tegemist on pikkade 
ajalooliste traditsioonide-
ga jooksuga, mida peeti 
ikka siis, kui esimesed lu-
mehelbed juba õhus tiirle-
sid, lompidel oli kirmetis 
ja suusatajad soovisid tes-
tida oma vormi enne hoo-
aega. Vanemad jooksuve-
teranid mäletavad siiani, 
kuidas nad 1980. aastate 
lõpul võitsid Elva tänava-
jooksul auhinnaks terve 
kasti naelu.

Kindlasti ootame lin-
lasi sinna osalema. Kaasa 
võiks võtta ka lapsed, kel-
lele on ette nähtud lühe-
mad jooksumaad ja tulla 
lihtsalt jooksjatele kaasa 
elama. Näidakem, et El-
vas on tark ja südamlik 
spordipublik.

Mida on Elvas veel tar-
vis? Sportlikus mõttes se-
da, et jooksuüritustele tu-
leks rohkem tavalisi har-
rastajaid – hea tuju ning 
parema vormi nimel. Kor-
ralduslikus plaanis aga 
seda, et spordiüritused ei 
käiks Elvast vuhinal läbi, 
üle ja mööda, vaid et ka 
ettevõtted suudaksid ini-
meste siiatulekust tekki-
vad võimalused paremi-
ni ära kasutada, pakku-
da neile oma teenuseid 
ja kaupu. Otepää on seda 
suutnud, Elva võiks suuta 
sedasama.

Aastaid hõimupäevi kor-
raldanud Jaak Prozes kut-
sub kõiki heiskama 16. ok-
toobril lipud, “et kallitel 
kaimudel ükskõik kus maa-
ilmas ikka hästi läheks”. 
Ühtlasi loodab ta, et õige 
pea saab oktoobrikuu kol-
mandast laupäevast uus ja 
oluline tähtpäev, ühine rii-
gipüha nii Ungaris, Soo-
mes kui Eestis.

Mõte tähistada ühiselt 
hõimupäeva Eestis, Soo-
mes ja Ungaris oktoobri-
kuu kolmandal nädalava-
hetusel sündis 1931. aastal 
Helsingis toimunud soome-
ugri IV kultuurikongressil, 
kus osales üle 2000 soome-
ugri rahvaste delegaadi.

Hõimupäev taastati Ees-
tis 1988. Alates 1990. aas-
tast on sellest välja kasva-
nud ligi nädala vältav, pal-
judes paikades toimuvate 
ürituste sari – hõimupäe-
vad –, kuhu peale Soome ja 
Ungari esindajate on saa-
bunud ka Venemaa soome-
ugri rahvaste kultuuritege-
lasi, poliitikuid, teadlasi, 
folklooriansambleid.

1991. aastast tähistatak-
se hõimupäevi Venemaa 
soome-ugri rahvaste seas.

Helsingis 2000. aastal 
toimunud soome-ugri rah-
vaste III maailmakongress 
võttis vastu resolutsiooni, 
mille IX punkt ütleb otse-
sõnu: “Kuulutada oktoobri-
kuu kolmanda nädala lau-
päev hõimupäevaks.”

“Tegelikult öeldi sama 
mõte välja ka üheksaküm-
nendate alguses, aga välja-
ütlemiseks see jäigi. Prae-
guseks on soome-ugri hõi-
mupäevade traditsioon ligi 
kaheksakümmend aastat 
vana,” ütleb Prozes ja kin-
nitab, et mõte on endiselt 
aktuaalne. “Miks siis mit-
te väärtustada hõimupäe-
va nüüd juba riikliku täht-
päevana, mis väärtustaks 
enam ka soome-ugri rah-

vaste keeli ja kultuuri.”
Soome-ugri rahvad on 

erilised, sest elavad üli-
suurel maa-alal, nende põ-
lisesindajaid võib leida nii 
teiselt poolt Uurali mäge-
sid kui ka Ungarist ja põh-
japolaarjoone tagustest 
aladest. Nii peaks hõimu-
päev olema just meie vai-
mus kohtumise päev.

“Pole põhjust häbene-
da, et eestlased ja soomla-
sed on ühed väiksemad Eu-
roopa rahvad, kes on loo-
nud oma rahvusriigi. Ja 
pole põhjust häbeneda väi-
kestel Venemaa soomeug-
rilastel, kes on kõigest hoo-
limata säilitanud oma kee-
le, kultuuri ja identiteedi. 
Ka see on ime, mille üle 
tasub imestada,” räägib 
Prozes. “Hõimupäev peaks 
olema ühtsuse päev, kus 
mõtleme, et nii Venemaal, 
Soomes kui ka Ungaris on 
meil sõbrad. Ja kindlasti 
on igaühel sel päeval põh-
just oma soome-ugri sõpra-
dele saata pisikene teade, 
sõnum, et olgem uhked, ol-
gem õnnelikud.”

Prozese sõnul iseloo-
mustab soome-ugri rah-
vaid alalhoidlikkus, erili-
ne suhe loodusega, iden-
titeet, mis põhineb keelel; 

sissepoole elamine ehk su-
letus, agressiivsuse puudu-
mine oma mõttelaadi teis-
tele pealesurumisel, vana-
de kommete säilitamise os-
kus; usk pigem looduse ju-
malikkusesse kui kivist ki-
rikutesse.

“Meie ühistunne tekib 
kõige kiiremini siis, kui ha-
kata võrdlema, millised on 
ühised mustrid rahvariie-
tel, ja nii jõuame ka üks-
teise mõistmiseni,” räägib 
Prozes ja väidab, et ida-
poolsed hõimlased teavad 
meist palju enam kui meie 
neist. “Ja nad oskavad meid 
tõesti vääriliselt vastu võt-
ta. Kui aga meil teistele ini-
mestele öelda, et mul on 
üks mari külas, siis reakt-
sioon on… null. Aga seal! 
Eestlase saabumine on 
sündmus kogu küla jaoks: 
kes kütab sauna, kes tuleb 
toidupakikesega. Tegeli-
kult oleme suutnud meiegi 
olla hõimlaste vastu niisa-
ma külalislahked ja vääri-
kad, nimelt esimese laulu-
peo ajal 1869, kui meeletu 
vaimustusega võeti vastu 
laulupeole saabunud paar 
soomlast ja üks ungarlane. 
Sellelegi võiks hõimupäe-
val enam mõelda.”

EPP

Hõimupäev lipupäevaks
Sammud jooksumeka suunas

Priit Simson.

Jaak Prozes.



16. oktoober 2010

NÄDALALÕPU PAKKUMISED 14.-17. oktoober:

 Tavahind Konsumis
Küpsetusmargariin Eve 500g 80% 17.90 11.90 kg/23.80
Pelmeenid Kodused 400g 16.50 11.90 kg/29.75
Joogijogurt Farmi pirnimaitseline 1kg 15.90 13.50
Marineeritud kurgid Lemmik 900ml 29.50 18.90 kg/21.-
Jahutatud kanakints karbis kg Tallegg 41.90 32.50
Riisi-suitsukanasalat kg (Maksiköök) 59.90 42.90
Pesupulber Rex Color 4kg 128.90 69.90 kg/17.45

SOODSAD HINNAD SÄÄSTUKAARDIGA:

 Tavahind  Hind 
  säästukaardiga
Krabipulgad Vici jahutatud 150g 11.90 8.50 kg/56.66
Jogurt Alma muraka-juustu 400g 13.90 10.90 kg/27.25
Makaronid Panzani sarveke 500g 17.90 12.50 kg/25.-
Pitsa Bistro erinevate juustudega 300g 17.90 12.90 kg/43.-
Rapsiõli Olivia 1L 28.90 19.90
Mulgikapsad 900g 39.90 27.90 kg/31.-
Juust Sõbra 500g 49.90 38.90 kg/77.80
Kohv Paulig Classic 500g kannu 61.90 49.90 kg/99.80
Rullsink vaakumpakendis kg (Rannarootsi) 103.- 74.90

 …ja veel palju häid pakkumisi!

ELVA KONSUMIS
ARBIMÄE KONSUMIS

ELVA AjaO-s
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